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 إٔغ١ٍضٞ ػشثٟ        :ٌغخ اٌٛص١مخ

 

 اٌّسزخٍض
Abstract 

اسزٙذفذ ٘زٖ اٌذساسخ اٌزؼشف ػٍٝ طج١ؼخ : ٍِخض اٌذساسخ  (:ع)

اٌزؼ١ٍُ اٌّٛاصٞ فٟ عبِؼخ اٌٍّه ػجذ اٌؼض٠ض ، ٚرؤو١ذ دٚسٖ فٟ اسزحذاس 

أسب١ٌت رؼ١ّ١ٍخ ٚطشق رذس٠س١خ ٚرؼ١ّ١ٍخ فؼبٌخ ٚأسجبة اٌٍغٛء إ١ٌٗ وآ١ٌخ 

ٌزحم١ك رىبفؤ اٌفشص اٌزؼ١ّ١ٍخ ، ٠ٚٙزُ اٌزؼ١ٍُ اٌّٛاصٞ ثؼلاط صغشاد 

ؼ١ٍُ إٌظبِٟ اٌزٟ رؼٛق فشص اٌزؼ١ٍُ ٌٍغ١ّغ ػٍٝ وبفخ اٌّسز٠ٛبد اٌز

ِب طج١ؼخ اٌزؼ١ٍُ : ٌٚزا رجٍٛسد ِشىٍخ اٌذساسخ فٟ اٌزبٌٟ . اٌزؼ١ّ١ٍخ 

اٌّٛاصٞ ِٚب أُ٘ أشىبٌٗ ؟ ِٚب ٚالغ اٌزؼ١ٍُ اٌّٛاصٞ فٟ عبِؼخ اٌٍّه 

ػجذ اٌؼض٠ض، ِٚذٜ ِلاءِزٗ ٌزحم١ك ِجذأ رىبفؤ اٌفشص اٌزؼ١ّ١ٍخ ؟ 

لإعبثخ ػٍٝ ٘زٖ اٌسؤاي اسزخذِذ اٌجبحضخ إٌّٙظ اٌٛطفٟ اٌزح١ٍٍٟ ، ٌٚ

ٚوبٔذ ػ١ٕخ اٌذساسخ ِٓ أػضبء ١٘ئخ اٌزذس٠س ثغبِؼخ اٌٍّه ػجذ اٌؼض٠ض 

ثغذح، ٚإداس٠بد ٚطبٌجبد ٚوبٔذ أداح اٌذساسخ اسزجبٔخ ِٓ إػذاد اٌجبحضخ ، 

ٌّحبٚس ٚثبٌّؼبٌغخ الإحظبئ١خ ٌج١بٔبد رطج١مٙب  عبءد إٌزبئظ  رجؼب   

اٌؼبئذ ِٓ اٌزؼ١ٍُ اٌّٛاصٞ ثظٛسرٗ اٌحب١ٌخ ، آ١ٌبد )اٌذساسخ اٌزب١ٌخ 

رفؼ١ٍٗ ثغبِؼخ اٌٍّه ػجذ اٌؼض٠ض ، ِظبدس ر٠ٍّٛٗ ، رط٠ٛش ػٕبطش اٌؼ١ٍّخ 

( اٌزؼ١ّ١ٍخ ف١ٗ ، أسب١ٌت سثطٗ ثبٌج١ئخ ٚاٌّغزّغ ِٓ خلاي ِخشعبد ٔظبِٗ

اٌزٟ اسزذػذ ل١بَ ثشجٗ إعّبع فئبد اٌؼ١ٕخ ػٍٝ لظٛس اٌزؼ١ٍُ إٌظبِٟ 

ٔظبَ اٌزؼ١ٍُ اٌّٛاصٞ ، ٚأْ ٠ؼطٝ اٌفشص الأوجش ٌزحم١ك ِزطٍجبد 

اٌّغزّغ ِزّضٍخ فٟ احز١بعبد سٛق اٌؼًّ ٚػٍٝ ضشٚسح سثظ  اٌزؼ١ٍُ 

ِٚٓ أُ٘ ِب أٚطذ ثٗ اٌذساسخ ضشٚسح . ثبٌؼًّ ٚسثظ اٌؼًّ ثبٌزطج١ك 

اٌّٛاصٞ  إسسبء اٌزشش٠ؼبد ٚاٌٍٛائح إٌّظّخ ٚاٌّٛضحخ ٌفٍسفخ اٌزؼ١ٍُ

ٚأ١ّ٘زٗ فٟ ِٛاعٙخ اٌزحذ٠بد اٌؼظش٠خ ، ٚإػذاد ١٘ىً رٕظ١ّٟ ٌٗ ثىً 

عبِؼخ رجؼب  لاحز١بعبد ٚإِىبٔبد ٚطج١ؼخ إٌّبطك اٌّغزّؼ١خ اٌزٟ رمغ فٟ 

 .إطبس٘ب وً عبِؼخ 
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(E:)Summary of the Study: This study aimed to identify the nature of Lifelong Education  
Aziz, and confirm its role in the development of teaching -University of King Abdul at the

methods and ways of teaching and learning effective and the reasons for resorting to a 
mechanism for achieving equal educational opportunities, and interested in education 

parallel treatment of formal education gaps that impede access to education for all at all 
Therefore, the problem emerged in the study: what is the nature of the educational levels. 

parallel education and the most important forms? And the reality of Lifelong Education at 
Aziz, and its suitability for achieving the principle of equal -the University of King Abdul

cational opportunities? To answer this question researcher used the descriptive edu
method of analysis, and it was a sample study of faculty members at King Abdulaziz 

University in Jeddah, administrators and students and was a tool to identify the study by 
researcher and the statistical treatment applied to the data of the results according to  the
the study the following themes (the return of the parallel education in its current form 

onents of Aziz, funding sources, developing the comp-mechanisms activated at King Abdul
the educational process, methods of linking environment and society from the output 

system) near unanimity of the inadequacy of the sample categories of formal education 
nities to which necessitated a parallel system of education, and given greater opportu

achieve the requirements of the society represented in the labor market needs and the 
need to link education with work and working link application. One of the most 

rth the recommended by the study need to establish legislation and regulations and set fo
philosophy of the parallel education and its importance in the face of modern challenges, 

and the preparation of an organizational structure of each university according to the 
n each university. needs and capabilities and the nature of communal areas that fell withi 
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